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ACTA DE LA REUNIÓ ORDINÀRIA DEL PLE DEL CONSELL SOCIAL 
DEL DIA 26 DE NOVEMBRE DE 2024 

 

A Palma, el 26 de novembre de 2024, a les 17.30 hores, es va celebrar una sessió 
ordinària del Ple del Consell Social de la Universitat de les Illes Balears a la sala de juntes 
de Ca n’Oleo (1a planta). 

La sessió va ser presidida pel senyor Antoni Bennasar Arbós, amb la senyora Catalina 
Palau Costa actuant-hi com a secretària. Hi varen assistir els consellers següents: senyor 
Gabriel Caldentey Ramos, senyor Francesc Fiol Amengual, senyora M. Consolación 
Hernández Guerra, senyora Cristina Ferrer González, senyor José María Noguera Vert i 
senyora Rafaela Sánchez Benítez. A través de videoconferència, varen participar-hi la 
senyora Balbina Nogales Fernández, la senyora Paula Barca Gomila, senyor Felip Cirer 
Costa, senyora Ana María Jiménez López, senyor Francesc Mellado Serra i senyor Josep 
Seguí Díaz. També hi va assistir el director de la FUEIB, senyor Luis Vegas. Es varen 
excusar les absències dels consellers següents: senyor Ismael Afkir Zirara, senyora 
Carme Planas Palou, senyor Carlos García-Delgado Segués, senyor Enric Llompart Rigo, 
senyor Jordi Mora Vallbona i senyora Irene Nadal Gómez. 

 
Obri la sessió el senyor president, que dona la benvinguda a tots els consellers i 
conselleres presents i es dirigeix, en especial, al nou membre del Consell Social en 
representació del Consell de Menorca, senyor Josep Seguí Díaz, a qui agraeix que s'hagi 
integrat al grup de consellers del Consell Social. 
 
Seguidament, es tracten els punts de l'ordre del dia, que són els següents: 
 

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió plenària del dia 29 d’octubre de 2024. 
2. Informació sobre l’auditoria financera i de compliment de la Fundació 

Universitat Empresa de les Illes Balears de l’any 2023. 
3. Informació sobre l’auditoria financera i de compliment de la Universitat de les 

Illes Balears de l’any 2023. 
4. Aprovació, si escau, dels preus públics de l’oferta formativa dels estudis propis 

de la UIB per a l’any acadèmic 2024-25. 
5. Aprovació, si escau, de l’increment de l’activitat docent del professorat. 
6. Informacions del president i de la secretària del Consell Social.  
7. Torn obert de paraules. 
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PUNT 1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió plenària del dia 29 d’octubre de 
2024 
 
El president demana als membres del Consell si volen fer cap modificació a l’acta. 
No havent-hi intervencions ni modificacions, es dona per aprovada l’acta del dia 29 
d’octubre de 2024 per assentiment. 
 
PUNT 2. Informació sobre l’auditoria financera i de compliment de la Fundació 
Universitat Empresa de les Illes Balears de l’any 2023 

El president recorda als membres del Consell que aquest punt és únicament informatiu, 
ja que la liquidació dels comptes de la FUEIB ha estat aprovada pel seu patronat. 
Seguidament, dona la paraula al director de la Fundació Universitat Empresa de les Illes 
Balears (FUEIB), senyor Luis Vegas, perquè informi sobre l’auditoria financera i de 
compliment realitzada. 

El senyor Vegas explica que els comptes varen ser aprovats el 27 de juny pel patronat i 
que farà un resum de la liquidació i de l’auditoria. 

En general, en fa una valoració positiva, ja que els fons propis de la FUEIB comencen a 
millorar i es van superant els efectes de la pandèmia. Això es reflecteix en el compte de 
resultats, que ja són positius després de tres exercicis negatius. 

De la memòria de la FUEIB, el seu director en destaca el resultat positiu de 2023 i fa un 
repàs dels resultats de cada departament. En resposta a una pregunta del senyor Fiol, 
el senyor Vegas detalla l’apartat d’OTRI i projectes, i, en resposta a una pregunta del 
senyor Mellado, el senyor Vegas explica que as la memòria el contingut està més 
desglossat, i es pot veure l’activitat separada en congressos i cursos. D’altra banda, en 
resposta al senyor Caldentey, el senyor Vegas aclareix que el resultat final de la 
liquidació per departaments inclou despeses indirectes, i això explica la diferència entre 
el resultat parcial i el final. 

El senyor Vegas explica que les auditories han estat favorables, tot i identificar algunes 
excepcions. L’auditoria recomana, com en anys anteriors, actualitzar l’encàrrec de 
gestió i incloure els actius de la Universitat com a part del balanç de la Fundació; 
reflectir el canvi de criteri comptable de 2022 en el comparatiu 2022-23 i, en tercer 
lloc, que existeix una diferència de criteri en la quantitat que s’ha de destinar a fer 
provisió de crèdits de cobrament dubtós. 
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Pel que fa a l’auditoria de compliment normatiu, aquesta ha estat aprovada 
favorablement sense cap excepció. 

En resposta al senyor Mellado, el senyor Vegas desglossa l’apartat i explica que la 
desviació més destacada ha estat en els cursos de formació, ja que no s’han complert 
les previsions. Això es deu a diversos motius, que estan analitzant per interpretar millor 
els canvis de tendència. Anuncia que enguany es farà formació de microcredencials, que 
són més curtes i que possiblement s’adaptaran més bé a les necessitats actuals. 

Sense més intervencions, el punt es dona per aprovat per assentiment. 

PUNT 3. Informació sobre l’auditoria financera i de compliment de la Universitat 
de les Illes Balears de l’any 2023 

El president cedeix la paraula a la gerenta de la Universitat de les Illes Balears, la senyora 
M. Consolación Hernández. La senyora Hernández presenta la liquidació per capítols 
del pressupost de 2023. La gerenta destaca que la inversió principal de la UIB correspon 
a personal i fa especial esment al fet que s’ha aconseguit una quantitat significativa de 
finançament a través de convocatòries competitives. 

El senyor Fiol demana si hi ha ingressos de la ITS a la UIB. El rector demana la paraula 
i respon afirmativament, i indica que el 2023 hi havia quatre milions d’euros d’ITS, que 
estan enfocats a la investigació. Aprofita per recordar que la LOSU estableix que les 
universitats han de destinar un 5% del pressupost a la investigació, i que amb els quatre 
milions només s’arriba al 2,5%. 

La gerenta continua la seva exposició i destaca la quantitat d’inversió real, que ha passat 
de 19 milions a 32 milions en tres anys. Per programes, es veu que la meitat de les 
despeses de la Universitat van destinades a recerca i desenvolupament, seguit dels 
ensenyaments universitaris. El rector apunta que una gran part són fons obtinguts 
competitivament. S’assenyala que la UIB ha passat de 50 a 71 milions en aquest apartat 
des de l’any 2021. 

Quant a l’informe de l’auditoria, la senyora Hernández expressa la seva satisfacció amb 
els resultats, malgrat que assenyala algunes excepcions que requereixen correcció, com 
la necessitat de solucionar els problemes de l’antic sistema comptable, que esperen 
resoldre amb el nou programa implantat. També recull la necessitat d’incloure en el 
balanç de la FUEIB les instal·lacions d’ús cedit. Llevat d’aquests aspectes, l’informe és 
favorable. 
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Quant al compliment de la normativa, l’auditoria indica la necessitat de registrar tots 
els edificis pendents en el Registre de la Propietat. La gerenta explica que pràcticament 
tots estan en fase de registre, excepte alguns petits edificis, com Can López i Cas Jai. 

D’altra banda, encara apareix una referència al fet que el sistema comptable no ofereix 
la informació integrada, aspecte que esperen haver resolt en la pròxima auditoria, ja 
que el 2024 s’ha implantat el nou programa comptable que soluciona aquest problema. 
El rector pren la paraula i explica que aquesta objecció apareixia cada any a l’auditoria 
i es va decidir solucionar-la amb el nou programa, que, a més, facilita la comptabilitat 
analítica. 

Llevat d’aquestes objeccions, l’informe és favorable. 

Sense més intervencions, el punt és aprovat per assentiment. 

PUNT 4. Aprovació, si escau, dels preus públics de l’oferta formativa dels estudis 
propis de la UIB per l’any acadèmic 2024-25. 

El president cedeix la paraula al rector, Jaume Carot, que explica que aquest punt es 
tracta cada any al ple del Consell Social i fa referència als preus dels estudis propis, que 
no tenen reconeixement oficial, però que tenen el segell de qualitat de la UIB. 

No havent-hi més intervencions, es dona per aprovat aquest punt per assentiment. 

PUNT 5. Aprovació, si escau, de l’increment de l’activitat docent del professorat  

El president dona la paraula al rector, que explica que aquest és un punt que arriba 
sovint al ple del Consell Social. Es tracta de compensar els docents que assumeixen la 
càrrega lectiva no coberta amb els fons destinats a les places que no s’han cobert, de 
manera que no suposen una despesa extra per a la UIB. 

No havent-hi intervencions, es dona per aprovat aquest punt per assentiment. 

PUNT 6. Aprovació, si escau, dels complements retributius addicionals del 
professorat 

El rector demana la paraula per comentar que hi ha un tema que forma part dels 
documents que han rebut els consellers, però que no figura a l’ordre del dia. 
L’avançament de la data prevista per celebrar el ple va fer que no s’hi pogués incloure 
tots els documents. Com que es tracta d’un cas particular que afecta una sola persona, 
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el president proposa que, si tots hi estan d’acord, s’hi pugui incloure. Tothom hi vota a 
favor. 

El rector explica que es tracta d’una persona que va ser exclosa del procés que reconeix 
el complement autonòmic i que va presentar una reclamació a l’AQUIB, que és 
l’organisme encarregat de supervisar aquest procés. L’AQUIB ha valorat la reclamació i 
ha donat la raó al reclamant. 

Es dona per aprovat el punt per assentiment. 
 
PUNT 7. Informacions del president i de la secretària del Consell Social 

El president explica que ha estat un mes molt intens, ja que es va celebrar a Palma la 
Conferència de Consells Socials de les Universitats Espanyoles. Recorda que, en el marc 
d’aquesta trobada, també es va organitzar una conferència d’Antonio Abril Abadín, 
president dels consells socials espanyols i amb una llarga trajectòria empresarial, 
conjuntament amb el Cercle d’Economia. Aquest acte es va celebrar al Baluard i tengué 
una resposta notable de públic. Al matí, varen ser rebuts en audiència per la presidenta 
del Govern de les Illes Balears, que va manifestar el seu interès pel procés autonòmic 
d’adaptació de la LOSU.  

Finalment, dijous i divendres, Ca n’Oleo va acollir les jornades dels consells socials, en 
el marc de les quals es va celebrar l’assemblea en què s’havien de votar els nous 
estatuts. El president destaca el bon funcionament de les jornades, la bona imatge 
oferta i la transcendència dels temes tractats, que afecten el dia a dia dels consells 
socials. 

El president llegeix l’article 47 de la LOSU, que fa referència a les funcions del Consell 
Social. Es reprodueix a continuació: 
 
Artículo 47. El Consejo Social. 
1. El Consejo Social es el órgano de participación y representación de la sociedad, un espacio 
de colaboración y rendición de cuentas en el que se interrelacionan con la universidad las 
instituciones, las organizaciones sociales y el tejido productivo. Su composición deberá 
reflejar adecuadamente la pluralidad del entorno social en la que está radicada. 
 
2. Corresponden al Consejo Social las siguientes funciones esenciales: 
 
a) Elaborar, aprobar y evaluar un plan trienal de actuaciones dirigido prioritariamente a 
fomentar las interrelaciones y cooperación entre la universidad, sus antiguos alumnos y su 
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entorno cultural, profesional, científico, empresarial, social y territorial, así como su 
desarrollo institucional. Se realizará, con la periodicidad que determinen los Estatutos, una 
sesión conjunta del Consejo Social y del Consejo de Gobierno de cada universidad a fin de 
realizar el seguimiento del plan y, en su caso, establecer las modificaciones necesarias. 
 
b) Informar, con carácter previo, la oferta de titulaciones oficiales y de formación 
permanente, así como la creación y supresión de centros propios y en el extranjero. 
 
c) Promover acciones para facilitar la conexión de la universidad con la sociedad y para el 
fortalecimiento de las actividades de formación a lo largo de la vida que desarrollan las 
universidades. 
 
d) Promover la captación de recursos económicos destinados a la financiación de la 
universidad, procedentes de los diversos ámbitos sociales, empresariales e institucionales 
locales, nacionales e internacionales. 
 
e) Analizar y valorar el rendimiento de las actividades académicas y proponer acciones de 
mejora. 
 
f) Informar sobre las normas que regulen el progreso y la permanencia del estudiantado 
en la universidad. 
 
g) Contribuir a la incorporación de las previsiones del plan trienal de actuaciones en los 
presupuestos, y aprobarlos, así como supervisar las actividades de carácter económico de 
la universidad y aprobar las cuentas anuales de la institución universitaria y de las 
entidades que de ella dependan, sin perjuicio de la legislación mercantil u otra a la que 
dichas entidades puedan estar sometidas en función de su personalidad jurídica. 
 
h) Crear, de mutuo acuerdo con el Consejo de Gobierno de cada universidad, comisiones 
conjuntas para promover, desplegar y evaluar iniciativas tendentes a reforzar el papel de 
la Universidad en el entorno social. 
 
i) Aprobar, a propuesta del Consejo de Gobierno, el Plan Plurianual de Financiación de la 
universidad y realizar su seguimiento. 
 
j) Aprobar las asignaciones de los complementos retributivos. 
 
k) Participar, con voz y voto, en el Consejo de Gobierno de acuerdo con lo que se establezca 
en los Estatutos. 
 
l) Velar por el cumplimiento de los principios éticos y de integridad académica, así como 
de las directrices antifraude, que deben guiar la función docente y la investigación, en 
colaboración con los organismos y planes de los que, para estos efectos, disponga cada 
universidad. 
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m) Ejercer aquellas otras funciones que la ley de la Comunidad Autónoma determine. 
 

El president destaca la importància d’aquest article, especialment pel fet que planteja 
la necessitat d’elaborar un pla triennal, que serà un dels principals objectius a assolir a 
curt termini, sobretot una vegada que el Consell Social es traslladi a les noves 
instal·lacions de l’edifici Sa Riera. 

El president recorda que la proposta per al pròxim ple és celebrar-lo a la UIB el dia 20 
de desembre. La idea és aprofitar que el Consell de Govern en què s’ha d’aprovar el 
pressupost de la UIB es fa dia 20 al matí, fer un dinar a Son Lledó i l’horabaixa celebrar 
el ple del Consell Social per aprovar el pressupost. 

Abans del ple, el dia 18 de desembre, es reunirà la Comissió Econòmica sobre el 
pressupost. 

El president explica les activitats que ha desenvolupat des del darrer plenari: 

• 31 d’octubre: reunió del G9 per videoconferència. 
• 5 de novembre: Consell de Govern de la UIB. 
• 20 de novembre: audiència amb la presidenta. 
• 20 de novembre: conferència d’Antonio Abril. 
• 21 de novembre: conferència de Consells Socials. 
• 22 de novembre: conferència de Consells Socials. 
• 23 de novembre: conferència de Consells Socials. 

 
 
PUNT 7. Torn obert de paraules 

El president explica que vol que consti en acta el reconeixement cap al senyor Gabriel 
Escarrer, doctor honoris causa de la UIB, de qui avui s’ha conegut la notícia del seu 
traspàs. 

Finalment, dona la paraula al rector perquè expliqui els fets que han motivat la 
suspensió de les classes a la Universitat del dia d’avui. El rector enumera les avaries 
detectades que han deixat el campus sense subministrament elèctric, la qual cosa ha 
provocat dificultats per poder garantir l’activitat habitual, tant lectiva com 
administrativa i de gestió. El rector agraeix la col·laboració d’Endesa, que ha fet possible 
trobar una resposta ràpida per intentar resoldre la incidència al més aviat possible. En 
el moment del ple, es desconeix si l’endemà es podran reprendre les classes, ja que 
encara avaluen la situació. 
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No havent-hi més assumptes per tractar, a les 18.40 hores es clou la sessió, de la qual, 
com a secretària, aixec i autoritz aquesta acta, que té el vistiplau del president. 

 
La secretària, Vist i plau.  
 El president, 
 
 
 
 
 
Catalina Palau Costa Antoni Bennàsar Arbós 


